
  

1980 SYLWAN Nr 4 
  

Sprawozdanie z działalności PTL 
za okres wrzesień 1978 — sierpień 1979 r. 

P rzedstawiając sprawozdanie z działalności PTL za okres pomiędzy Zjazdami 

(IX 1978 r. — VIII 1979 r.) chciałbym ma wstępie podkreślić, że podstawą dzia- 

łania ZG, jego agend wewnętrznych i ogniw terenowych był program ustalony 

na posiedzeniu plenarnym ZG z udziałem przewodniczących oddziałów w dniu 

14 XII1978 r. Uwzględniał on w swoim zakresie realizację uchwał 78 Zjazdu De- 

legatów, aktualne potrzeby nauki oraz praktyki leśnictwa: i drzewnictwa. Brał 

jednak pod uwagę możliwości finansowe Towarzystwa. 

Z ważnych zadań jakie podjęto w bieżącej kadencji była działalność związana 

z obchodami 100-lecia PTL. Powołany Komitet Organizacyjny pod przewodnictwem 

prod. dr. Zbigniewa Sierpińskiego przy czynnym udziale Prezesa Towa- 

rzystwa zdołał w stosunkowo krótkim czasie uzgodnić j załatwić szereg ważnych, 
związanych z tym spraw, a mianowiicie: 1) uzyskać zgodę Prezesa Polskiej Aka- 

demii Nauk prof. dr. Witolda Nowackiego oraz Ministra Leśnictwa i Prze- 

mysłu Drzewnego mgr. Tadeusza Skwirzyńskiego na przyjęcie protektoratu 

nad obchodami; 2) opracować zarys programu umoczystoścj obejmującego zorgani- 

zowamie ogólnokrajowej sesji naukowej w Wamszawie oraz dwóch sesji regionalnych 

(Przemyśl, Kraków) a ponadto podjąć wstępne kroki związane z wybiciem medalu 

pamiątkowego, tablic pamiątkowych, emisją okazyjnych znaczków pocztowych, jak 

również organizacją wystaw; 3) zapewnić środki związane z finansowaniem obcho- 

dów 100-lecia, dzięki pomocy Lasów Państwowych, za co w imieniu Towarzystwa 

składam kierowmictwu wyrazy podziękowania. 

Działalność naszą w okresie spnawozdawczym ocenić należy na ogół pozy- 

tywanie. Zanim przystąpię do szczegółowego omówiienia, przedstawię niektóre dane 

o stanie Towanzysiwa. 

Г. Organizacja Towarzystwa 

Stan agend centralnych pozostaje bez zmian. W ramach ZG działają 4 komisje 

o charakterze funkcjonalnym, 12 specjalistycznych, 3 problemowe, W skład ogniw 

terenowych wchodzi 20 oddziałów, w tym 11 zlokalizowanych przy OZLP. Nastąpił 

zatem wzrost liczby oddziałów o cztery jednostki w stosunku do roku ubiegłego 

(w tym: dwa oddziały znajdują się w trakcie organizacji — Kielce, Gorzów Wielko- 

polski), Trwa nadal akcja dostosowywania struktury Towanzystwa do nowego 

układu administracyjnego państwa, dokonuje się pnoces porządkowania strony 

fommalnej działalności (opracowano regulaminy agend centralnych i jednostek tere- 

nowych oraz inne dokumenty w liczbie 8). Przeprowadza się próby dostosowania 

zakresów działania komisji do potrzeb i możliwości Towarzystwa. Należy podkreślić 
inicjatywę i zaangażowanie przewodniczącego Komisji Organizacyjno-Prawnej 

mgr inż. Romana Parewicza w realizację tych zamierzeń. 
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II. Stan ewidencyjny 

Liczbą członków pod komiec sierpnia br. wynosiła 2172 i w stosunku Чо lat 
ubiegłych — rok 1977 — 1900 osób, 1978 — 2039 członków, wykazuje nieustanny 
wzrost. Wymika to m. in. z aktywizacji członków nowych oddziałów (Ciechanów, 
Płock, Kielce, Zielona Góra) i jest wyrazem aspiracji społeczno-zawodowych leśni- 
ków tam działających. Najbardziej liczne są oddziały: Kraków (274 osoby), War- 
szawa (250), Przemyśl (205), Toruń (214), Katowice j Lublin; najmniej liczne cd- 
działy powstały na bazie newych województw: Płock, Kielce, Zielona Góra, Geczów 
Wielkopolski. Nie zawsze jednak liczba członków świadcz yo aktywności Towa- 
rzystwa. W sirukbumze wiekowej udział star szego pokolenia stanowi 14%, najmłod- 
szego — studentów (niespełna 40%), zorganizowani są omni przede wsz ystkim w Od- 
dziale Krakowskim. 

III. Sytuacja finansowa 

Preliminarz budżetowy na rok 1979 zakładał po stronie dochodów — 329 tys. zł, 
po stronie wydatków — 522 tys. zł. Zródłem zbilansowania jest dotacja finansowa 
PAN w wysokości 78 tys. zł, która jednak nie zrównoważyła budżetu Towarzystwa. 
Stąd też powstał deficyt w wymiarze 122 tys. zł pokryty z zasobów wewnętrznych. 
Skłoniło to ZG do działania w kieruniku zwiększenia liczby członków wspierają- 
cych z 522 do 536, wśród których dominu ją jednostki Lasów Państwowych, jak 
również podwyższenie składek do wysokośc: 500 zł rocznie. Nie zanotowaliśmy 
natomiast poprawy w zakresie ściągalności składek członków indywidualnych 
(lizycznych). Sytuacja ta z roku na rok pogarsza się. Obok dobnze działających 
jednostek są jednak oddziały, których zadłużenie przekraczą granice dopuszczalne. 
Pódobna sytuacja zaznacza się również w należnościach za »oylwan’’. 

IV. Realizacja wniosków z 78 Zjazdu Delegatów Oddziałów | 

Wmiosek 1, zobowiązujący ZG do zorganizowania 79 Zjazdu Delegatów i sesji 
naukowej na temat cięć pielęgnacyjnych, został zrealizowany. Sądzimy, że w przed- 
starwionej tematyce referatowej jak również w przeglądzie obiektów doświad- 
czalnych będzie można sprecyzować kierunki działamia w celu rozwiązania tego 
problemu w przyszłości. Chciałbym podkreślić dobrą współpnacę i pomoc, jaką 
otrzymał Komitet Organizacyjny ze strony OZLP i osobiście d yrektora mgr. inż. 
S. Niedzielskiego. Wyrażamy podziękowanie kierownictwu Okręgu oraz miej- 
scowemu oddziałowi PTL i SITLiD za inicjatywę i duży wkład pracy. 

Wniosex 2. O aktywne włączenie się do akcji pod jętej przez Radomski Oddział 
PTL o ufundowanie kamienia pamiątkowego ku czci honorowego członka PTL, 
zasłużonego leśnika Teadora Zielińskiego, został również zrealizowany. 
11VI1979 r. w Skarżysku-Kamiennej odbyło się posiedzenie ZG z udziałem prze- 
wodniczących oddziałów. W ramach części terenowej odsłonięto pomnik w postaci 
głazu, ufundowany ze składek dobrowolnych członków Towarzystwa i Ligi Ochrony 
rzyrody, na którym wyryto napis następującej treści: „Teodorowi Zielińskiemu 

1892—1976 w dowód pamięci za zasługi dla leśnictwa, ochrony przyrody i piękna 
ziemi ojczystej — Polskie Towarzystwo Leśne, Liga Ochrony Przyrod y, Leśni- 
cy — 1979. Aktu odsłomięcia dokonali: doc. dr hab. Kazimierz Heymanowski 
z ramienia PTL, prof. dr Henryk Zimny z ramienia LOP oraz dr inż. Stani- 
sław Barański jako miejscowy gospodarz. 

Zgodnie z uchwałą ubiegłorocznego Zjazdu ZG na posiedzeniu Prezydium 
w dniu 201X1979 r. wyraził szczególne podziękowanie prof. dr hab. Stanisławowi 
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Tyszkiewiczowi za długoletnią i wydatną pracę Redaktora Naczelnego „Syl- 

wana” oraz prof. dr hab. Antoniemu Żabko-Potopowiczowi za długoletnią 

działalność w Komisji Historii Leśnictwa. | 

V. Dzialalnosé problemowo-naukowa 

Działalność ta rozwijała się w komisjach specjalisiycznych i przejawiała się 

w spoatkamiach dyskusyjnych, konferencjach problemowych, opracowywaniu opinii 

itp. Na uwagę zasługuje działalność następujących komisji: 

1. Komisja Ekonomiki i Organizacji Gospodarstwa Leśnego 

Na prośbę Ministra Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego opracowała opinię do 

projektu uchwały Rady Ministrów w sprawie gospodarki finansowej organizacji 

gospodarczej Lasy Państwowe. Zorganizowiała jednocześnie jedno posiedzenie nau- 

kowę (16 VI1979 r.) wspólnie z Komisją Leśnictwa Towarzystwa Naukowego Orga- 

nizacji i Kierownictwa, z referatem mgr. Kazimierza Krycha na temat: „Sy- 

stem finansowy Lasów Państwowych”. 

2. Komisja Przyrodniczych Podstaw Leśńictwa i Zagospodarowania Lasu 

W okresie sprawozdawczym zorganizowała 1 posiedzenie naukowe z dwoma 

referatami (19 VI1979 r.): 1) Stan hodowli sadzonek pod folią w Polsce — 

dr inż. Andrzej Gorzelak, 2) Przyrost bieżący miąższości drzewostanów w du- 

żych 'kompleksach leśnych jako problem gospodarczy i urządzeniowy — prof. dr 

hab. Bolesław Zabielski. 

Członkowie Komisji w składzie prof. Zabielski, doc. Graniczny, 

mgr inż, Badyda brali udział w I posiedzeniu Komisji Techniczno-Gospodarczej 

w Białowieży dotyczącym urządzenia kompleksu Puszczy Białowieskiej na najbliz- 

sze dziesięciolecie. W stadium przygotowania znajduje się konferencja na temat 

zagospodarowania lasów górskich, która odbędzie się w Krynicy 26—29 IX 1979 r. 

3. Komisja Urządzania Lasu i Rozmiaru Użytkowania kontynuowała studia nad 

porównaniem etatów urządzeniowych i rzeczywistego pozyskania drewna na prze- 

strzeni kilku dziesięcioleci. Należy podkreślić duży wkład pracy przewodniczącego 

Komisji mgr. inż. Mariana Czuraja w ustosunkowaniu się do podstawowych 

dokumentów opracowanych ostatnio w leśnictwie, a mianowicie: Zasad hodowla- 

nych ij Instrukcji urządzania lasu. 

4. Komisja Inżynierii Leśnej i Gospodarki Wodnej, W trakcie przygotowania znaj- 

dują się dwiie komferencje na temat: 1) Gospodarka wodna w lasach Wielkopolski 

oraz 2) Melioracje wodne Puszczy Niepołomickiej. Komisja kontynuowała również 

studja w zakresie organizacji i mechanizacji robót wodno-melioracyjnych w lasach. 

Podejmowano starania o zorganizowanie wyjazdu na teren lasów w rejonie Źwo- 

lenia i Żyliny (Czechosłowacja), w celu zapoznania się ze sprzętem mechanicznym 

i techniką wykonywania robót wodno-melioracyjnych na terenach przedgórza. Ko- 

misja zgłosiła akces współpracy z Zespołem specjalistów resortu leśnictwa i prze- 

mysłu drzewnego zajmujących się tematem dotyczącym kompleksowego zagospo- 

darcwania dorzecza Wisty. 

5». Działalność Komisji Zadrzewień pnzejawiała się w inspirowaniu i ożywianiu 

kolejnego etapu doświadczeń nad uprawą i pielęgnowaniem topoli na terenie od- 

działów Towarzystwa w Ciechanowie i Płocku, jak rówmież zbieraniu materiałów 

do opracowania ankiety na temat stanu i potrzeb zadrzewień na terenie kraju. 
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W opracowaniu znajduje się historia działalności Komisji od momentu jej zało- 
żenia, która będzie zgłoszona do materiałów na Zjazd jubileuszowy Towarzystwa. 

6. Komisja Lasów Niepaństwowych rozwijała swoją «działalność przez opimiowanie 
materiałów dotyczących stanu zasobów ji przyrostów w lasach niepaństwowych, spo- 
sobów ich zagospodarowania. Członkowie Komisji uczestniczyli w. instruktażach 
przeprowadzanych we wszystkich województwach w oparciu o program opraco- 
wany przez resort. 

1. Komisja Drzewnictwa zorganizowała posiedzenie naukowe z referatem prof, 
dr. Hansa H. Bossharda ze Szwajcarij na temat: Badania w zakresie mikro- 
technologij drewna w Związkowej Politechnice w Zurychu. W stadium przygoto- 
wamia znajdują się dwie konferencje: 1) Problemy jakości w przemyśle drzew- 
nym, organizowana wspólnie z NOT, oraz 2) Racjmalna gospodarka drewnem, 
organizowana wspólnie z TNOiK Oddział w Koszalinie. 

8. Komisja Ochrony Przyrody i Turystyki. W trakcie przygotowamia są mmioski 
o utworzenie Magurskiego Parku Nanodowego oraz Szczecińskiego Parku Naro- 
dowego w Puszczy Bukowej. Komisja podjęła się również opracowania specjal- 
nego statusu zagospodarowania lasów Puszczy Niepołomickiej oraz wniosku o utwo- 
rzenie rezerwatu „Skamieniałe drzewa w Siedliskach”. Podjęto starania o posta- 
wienie kamienia pamiątkowego w Krynicy, w miejscu tnagicznej śmiercj prot. 
dr. Stefana Myczkowskiego, b. przewodniczącego Komisji. 

9. Komisja Histonij Leśnictwa zorganizowała dwa posiedzenia naukowe z refera- 
tami: 1) Rola lasu w ochronie środowiska w dobie industrializacji — prof. dr Józef 
Broda (1XII1978 r.), oraz 2) O źródłach i opracowaniach dotyczących zmian 
lesistoścj Polski — dr inż. Bohdan Szymański. Kontynuowała badania z dzie- 
jów leśnictwa i drzewnictwa; w tym zakresie opracowana zostałą historia ubocz- 
nego użytkowania lasu — autorstwa inż. Jana Milewskieg o, oaz Zakładu 
Badań Leśnych PAN — opracowana przez mgr. inż. Jana Krasickiego. 

VI. Działalność wydawnicza 

Jest to jedno z ważnych poczynań Towarzystwa. Podstawową pozycją jest 
„Sylwan”, organ Towarzystwa, który ukazuje się w nakładzie miesięcznym 1990 egz. 
W ramach tej liczby członkowie prenumerują 418 egzemplarzy, na wymianę z za- 
granicą przypada 94, a w ramach wymiany krajowej 21 egz. Lasy Państwowe 
1 jednostki przemysłu drzewnego abonują ok. 1430 egzemplarzy. Dzięki wymianie 
posiadamy bibliotekę wartości 209 tys. zł. W ramach posiadanego księgozbioru 
wydawniotwa zwarte stanowią 1244 woluminów, periodyki — 1303 woluminy (64 ty- 
tuły czasopism). 

Zz ważniejszych pozycji znajdujących się w trakcie wydania należy wymienić: 
„Małą Encyklopedię Leśnictwa” pod red. prof. Tyszkiewicza, omaz „Wykaz 
stopni i tytułów naukowych nadanych w dziedzinie leśnictwa i drzewnictwa pol- 

skiego w latach 1965—19767”. W trakcie przygotowania do druku jest wydawnictwo 

„Las w literaturze i sztuce” oraz drugie wydanie „Leśniotwo i leśnicy w okresie 
II wojny światowej”. Odrębnym planem ujęte zostały wydawnictwa związane ze 
100-lediam Towarzystwa, a mianowicie: 1) „Polskie Towarzystwo Leśne w 100 rocz- 

nice działalności” (objętość 10 ark., nakład 3 tys. esz.), termin opublikowania 

I kw. 1982 r. 2) „Bibliografia „Sylwana? od początku założenia czasopisma 
(1820—1939)” (objętość 40 ark., nakład 1000 egz.), termin opublikowania I kw. 1982 r., 
3) „Pieśń o żubrze Mikołają Hussowskiego w przekładzie Jana Kasprowicza” (obję- 
tość 8 ark., nakład 2000 egz. — bibliofilski, 10 tys. egz. — popularny), termin opu- 
blikowania I kw. 1982 r. 
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VII. Popularyzacja wiedzy leśnej 

Działalność popularyzacyjna koncentrowała się przede wszystkim w organach 
terenowych i przejawiała się w rozwijaniu akcji odczytowych, konferencji lokal- 
nych, w opracowaniu monografii, zbieraniu eksponatów do muzeum jak również 
kolportażu „Sylwana? i innych wydawnictw. Ww przekroju najważniejszych wyda- 

rzeń przedstawiała się następująco: 

Oddział w Giechanowie w czerwcu 1978 r. zorgamizował konferencję w nadl. Pułtusk 
na temat prowadzenia plantacji topolowych oraz pielęgnacji młodników iglastych 
i liściastych. W konferencji wzięło udział 39 osób. Oddział kontynuuje prace 
w tzw. sekcjach badawczych — topolowej i uproduktywnienia słabych gleb leśnych, 
zatem rozwija szczytną działalność b. Oddziału Siedleckiego. W programie prze- 
widziana jest konferencja na podobny temat jeszcze jesienią 1979 r. na terenie 
nadl. Dwukały. | 
Oddział w Gdańsku ograniczył się do akcji odczytowej. W okresie sprawozdaw- 
czym wygłoszomo 3 referaty: 1) mgr inż. A. Fudała: Wystąpienie gradacji brud- 
nicy mniszki 'w OZLP Toruń w latach 1977—1979, wygłoszony w BULiGL w Gdyni 
i OZLP w Toruniu; 2) dr inż. J. Bąkowski na temat: Typy pokrywy runa 
leśnego, 3) doc. dr Kazimierz Mąkosa na temat: Krajobrazy i zabytkj kultu- 
rowe Grecji. 

Oddział w Katowicach współdziałał w organizacji Konferenc ji w nadl. Kłobuck 
na temat masiennictwa i szkółkarstwa. Uczestniczył w dwóch konferenc jach na 
terenie nadl. Nawojowa na temat gospodarki szkółkarskiej oraz w nadl. Chrzanów 
i Olkusz na temat przebudowy drzewostanów zagrożonych przez przemysł. Rozwinął 
dość szenoko akcję odczytową poświęconą m. in. turystycznemu zagospodarowaniu 
lasów w Polsce, gospodarce leśnej w Kanadzie, CSRS, udziałowi leśników w ruchu 
oporu w czasie II wojny światowej w woj. kieleckim. Członkowie Oddziału ucze- 
stniczyli w wycieczce zawodowej: do NRD, poświęconej szkodom pnzemysłowym; 
do CSRS — problematyce szkółkarstwa oraz zwalczania wiskaźnicy modrzewia- 
neczki; do Austrij w celu zapoznania się z zagadnieniami szkód przemysłowych 
i gospodarki łowieckiej. 

Oddział Kraków. W ramach akcji odczytowej wyjgłoszono następujące referaty: 
1) Strategia wykorzystania i reprodukcji zasobów leśnych — doc. dr hab. Tadeusz 
Partyka, 2) Jaskinie w dżungli Mesety Sarisariniana w Wenezueli — mgr inż. Ta- 
deusz Dyga, 3) Regulacja kwitnienia na plantacji nasiennej — doc. dr hab. Ma- 
ciej Giertych, 4) Z wędrówek po Brazylii — mgr inż. Tadeusz D yga, 5) Za- 
stosowanie radiostezji w leśnictwie i rolnictwie — inż. Michał Górny, 6) Wpływ 
pyłów hutniczych na rozwój wybranych gatunków drzew leśnych — dr inż. Jan 
Greszta, 7) Stosowanie i zużycie drewna w poszczególnych działach przem ysłu 
drzewnego w Kolumbii Brytyjskiej — prof. Jan J. Solecki (Kanada). 

Z imicjatywy Zarządu Oddziału zorganizowany został wyjazd naukowy dla 

członków Koła Młodych do nadl. Chrzanów i Krzeszowice w celu zapoznania się 

z wynikami doświadczeń nad przebudową drzewostanów w strefie silnego oddzia- 

lywaniia emisji przemysłowych oraz z rozwojem upraw założonych przy stosowaniu 

różnych form przygotowania gleby i innych zabiegów agrotechnicznych. W wycieczce 
uczestniczyli jako sprawujący opiekę naukową prof. dr hab. Jan Mach i mgr 
inż. Józef Barszcz oraz mgr inż. Adam T. Urbański, który przedstawił hi- 

stomię rozwoju Towarzystwa, jego obecną strukturę organizacyjną oraz cele sta- 

tutowe. 

Oddział Łódź ograniczył swoją działalność do trzech referatów: 1) Gospodarka leśna 
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w Indiach — dr inż. Jerzy Tumiłowi cz, 2) Gospodarka szkółkarska na terenie 
OZLP Wrocław — mgr inż. Jerzy Ber gier i inż. Andrzej Trzebski, 4) Sto- 
sowianie i zużycie drewna w poszczególnych działach przemysłu drzewnego w Ko- 
iumbii Brytyjskiej — prof. Jan J. Solecki. 

Pomadto Oddział zorganizował komierencję terenową ma 'tenenie nadleśnictw 
Kolumna, Sieradz, Wieluń, Bełchatów na temat pnodukcji szkółkarskiej oraz wpływu 
emisji pnzemysłowych ma lasy. Programowy referat wygłosił mgr inż. Henryk 
Baksalerski. 

Oddział Olsztyn zorganizował działalność odczytową z mastępującymi referatami: 
1) Gospodarka leśna Finlandii onaz RFN — mgr inż. Witold Rutkowski, 
2) Gleboznawstwo leśne — prof. dr Hjalmar Uggla, 3) Aktualne rozmieszczenie 
: Warunki występowania cisa na Pojezierzu Mazurskim — dr Piotr SK ypinski. 

Oddział w Płocku przejawiał działalność inic jującą na rzecz ochrony środawiska 
i tak: członkowie aktywnie uczestniczyli w pracach nad utworzeniem Gostynińsko- 
Włocławskiego Parku Krajobrazowego (powstał na mocy uchwały wojewódzkich 
rad marodowych w Płocku i Włocławku 4 kwietnia 1979 г.), jak również współ- 
działali w opracowaniu prajektu utworzenia parku krajobrazowego częściowego 
w dolinie Sknmwy. Oddział współpracuj ąc z Komisją Zadrzewień w rnamach sekcji 
topolowej, wiosną 1979 wykonano pomiary wysokości i pierśnicy wszystkich drzew 
na plantacji oraz zaprojektawano usunięcie drzew w ramach trzebieży. 

Oddział Poznań rozwinął akcję odczytową z następującymi refenatami: 1) Nowo- 
czesne maszyny i urządzenia do pozyskiwania drewna — dr inż. Henryk Różań- 
ski, 2) Ochrona naturalnego środowiska człowieka w Polsce — w ujęciu histo- 
rycznym — prof. dr hab. Józef Broda, 3) Zagadnienia turystycznego zagospo- 
darowania lasów z uwzględnieniem ochrony środowiska — prof. dr Florian Bud- 
niak, 4) Refleksje na temat ochrony przyrody i maturalnego środowiska — 
prof. dr hab. Jerzy Wiśniewski, 5) Wyniki badań nad nową technologią po- 
zyskiwania drewna w użytkowaniu rębnym z uwzględnieniem zrębkowania całych 
koron — prof. dr hab. Marian Kubiak. 

Oddział Przemyśl. W 1979 r. ukończono monograłię jodły zwyczajnej występującej 
na terenie południowo-wschodniej części Krainy Przyrodniczo-Leśnej Karpackiej 
i Wyżów Srodkowopolskich. Maszynopis opracowania łącznie z mapą rozmieszcze- 
nia drzewostanów jodłowych i zdjęciami znajduje się w archiwum ZG. W ramach 
akcji odczytowej wygłoszono następujące referaty: 1) Gospodarstwo leśne j prze- 
mysł drzewny w okresie międzywojennym w Bieszczadach — mgr inż. Zygmunt 
Tokarz i mgr inż. Stefan Borek-Prek, 2) Jodła zwyczajna na terenie 
południowo-wschodniej części Krainy Karpackiej i Wyżów Środkowopolskiich — 
mgr inż. Zygmunt Tokarz, 3) Intensywne cięcia pielęgnacyjne w drzewosta- 
nach bukowych podstawą do zwiększenia przyrostu masy — mgr inż. Zygmunt 
Tokarz, 4) Bieszczady i leśnictwo bieszczadzkie w okresie okupacji — mgr 
inż. Stefan Borek-Prek, 5) Lasy i ich zagospodarowanie — prof. dr Jerzy 
Fabijanowski. 

Oddział Szczecin zorganizował dwa odczyty z referatami na temat: 1) Lasy i prze- 
mysł drzewny Kanady — prof. Jan J. Solecki oraz 2) Zdobycze genetyki 
w śŚwiiecie w powiązaniu z nauką polską — doc. dr hab. Karol Ma jcherowicz. 
Zorganizowano ponadto wyjazd do NRD (wspólnie z Kołem SITLiD) dla 42 osób 
(cel wyjazdu naukowo-techniczny). 
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Oddział Toruń. Leśnicy skupieni w Kole Oddziału przy madl. Bydgoszcz w ścisłej 
współpracy z Zarządem Oddziału wzuieśli pomnik ku 'czci leśników i robotników 
leśnych b. nadleśnictwa Leszyce, zamordowanych przez Niemców na przełomie 
lat 1939/1940. W ramach akcji odczytowej wygłoszono trzy referaty: 1) Hodowla 
sadzonek pod folią — dr inż. Andrzej Gorzela k, oraz dwa pozostałe w opra- 
cowaniu prof. dr hab. Mariana Kubiaka: Wstępne próby nad nową techno- 
logią pozyskiwania drewna i zrębkowania całych koron w użytkowaniu rębnym 
drzewostanów sosnowych oraz Tendencje rozwojowe leśnictwa Szwecji i Finlandii. 

Oddział Wrocław. Zorganizowano na terenie nadl. Milicz w czasie trwania obcho- 
dów „Dnia Leśnika i Drzewiarza” czyn społeczny, w ramach którego odnowiomo 
0,8 ha powierzchni leśnej. W czynie uczestniczyło 35 osób. Niezależnie od tego 
członkowie Towarzystwa nadzorowali zajęcia terenowe młodzieży szkolnej pracu- 
jącej przy wiosennych pracach adnawieniowych przeprowadzając pogadanki o te- 
matyce ześnej, W ramach czynów społecznych wykonywnaych przez młodzież, woj- 
sko i milicję odnowiono 320 ha. Działalność odczytowa objęła następującą tema- 
tykę: 1) Maszyny leśne do pozyskania drewna — dr inż. Henryk Różański, 
2) Nowe maszyny do gospodarki leśnej — inż. Tomasz Pacyńs ki, 3) Stosowanie 
wynalazków 'w Świetle uchwały Sądu Najwyższego oraz nagrody wdrożeniowe pra- 
cowniczych projektów 'wymalazczych — mgr inż. Mieczysław Leśniak, 4) Sto- 
sowanie j zużycie drewna w poszczególnych działach przemysłu drzewnego Ko- 
lumbii Brytyjskiej — prof. Jan J. Solecki. 

Oddział Zielona Góra. Reaktywowany Oddział zorganizował terenową konferencję 
wspólnie z miejscowym Zarządem SITLiD na temat postępu organizacyjno-tech- 
nicznego w leśnicatwie. Trasa objazdu przebiegała: Zielona Góra—Ruszów—Bole- 
sławiec — Jelenia Góra — Kłodzko — Zagłębie Lubińsko-Głogowskie. Uczesiniczyło 
45 osób. W ramach akcji odczytowej referat na temat: Wpływ niektórych aspek- 
tów postępu technicznego i organizacyjnego na kształtowanie modelu zakładu 
leśnego — wygłosił doc. dr hab. Tadeusz Part yka. 

Należy wspomnieć o akcji zbiorowej Oddziałów Białystok, Olsztyn, Torun 
mającej na celu przyjęcie gości ze Szwajcarii (w liczbie 30), reprezentujących Sto- 
warzyszenie Inżynierów i Architektów (Sekcja Inżynierów Leśników). Z ramienia 
ZG organizuje pobyt Szwajcarów doc. dr hab. Eugeniusz Bernadzki. Trasa wycieczki obejmuje Białowieżę (Białowieski Park N arodowy) — przejazd statkiem 
po jeziorach i Kanale Augustowskim — zwiedzanie ciekawszych obiektów leśnych 
na terenie woj. olsztyńskiego, suwalskiego — przejazd do Gdańska — a następnie 
przez Kartuzy, Kościerzynę do Torunia. 

Podsumowując okres ostatniej kadencji można stwierdzić, że osiągnięte wy- 
niki są dziełem wszystkich tych członków Dowarzystwa, którzy włączyli się do realizacji zadań statutowych. Działalność ostatnich lat jest cząstką ogólnego do- robku Towarzystwa w 97-letniej historii jego istnienia. 

Zbliżająca Się setna rocznica powstania Galicyjskiego Towarzystwa Leśnego, którego kontynuatorem jest PTL, i przewidziane w związku z tym zamierzenia 
nakłądają na władze Towarzystwa ogromne zadania w nadchodzącej kadencji. 
Zadania te mogą być realizowne jedynie przy współdziałaniu licznych aktywistów 
Towarzystwa. 

Kończąc ponad 20-letnią pracę na stanowisku sekretarza ZG dziękuję za oka- 
zywane mi tak długo zaufanie. 

Tadeusz Partyka 

5 — Sylwan nr 4 
бо



  

  

Z LITERATURY 

"OCHRONA PRZYRODY 1979 R. 42, 

Polska Akademia Nauk. Zakład Ochro- 

ny Przyrody, 296 s., zł 90. 

Tom zawiera: 

Sylwetka, działalność naukowa i za- 

sługi prodesora Stefana Myczkowskie- 

go na polu ochrony przyrody. 

S. Michalik: Zagadnienia ochrony za- 

grożonyich gatunków roślin w Polsce. 

K. Grodzińska: Mapa zbiorowisk ro- 

Slinnych rezerwatu Przełom Białki pod 

Krempachami (Pieniński Pas Skałko- 

wy). 

S. Michalik: Przestrzenna i ekologicz- 

na koncepcja ochrony szaty roślinnej 

centralnej części Wyżyny Krakowskiej. 

S. Michalik: Mapa synantropizacji zbiio- 

rowisk roślinnych centralnej części 

Wyżyny Krakowskiej. 

zapomniane artykuły Maksymiliana 

Siły-Nowickiego z lat 1865 i 1866 w 

sprawie ochrony Śświstaków i kozic w 

Tatrach. (Weryfikacja tekstu, komen- 

66 

tarze i przypisy: Zbigniew Kawecki i 

Halina Komosińska). 

T. Buchalczyk i J. Markowski: Ssaki 

Bieszczadów Zachodnich. 

A. Dyduch i A. Falniowski: Mięczaki 

jeziora Gardno i zagadnienie ich ochro- 

ny. 

E. Dratnal, R. Sowa j B. Szczęsny: 

Zgrupowanie bezkręgowców bentoso- 
„wych Dunajca na odoinku Harklowa — 

Sromowce Niżne. 

A. Bogucka: Problemy kształtowania | 

obrzeża Pienińskiego Parku Narodo- 

wego na tle warunków środowiska 

przyrodniczego. 

L. Kostrakiewicz: Stosunki mezoklima- 
tyaczne Pienińskiego Parku Narodowego 

i jego obrzeża oraz prognoza przypusz- | 

czalnych zmian klimatu po wybudowa- 

niu zapory wodnej na Dunajcu w 

Czowsztynie — Niedzicy. 

B. Mielnicka i H. Warkowska: Próba 

określenia pojemności turystycznej par- 

ków narodowych па przykładzie Ba- | 

biogórskiego Parku Narodowego.  


